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سفر امیرعبداللهیان به داووس
وزیر امور خارجه کشــورمان به منظور شــرکت در اجلاس داووس، صبح 

امروز تهران را به مقصد سوئیس ترک کرد.
به گزارش ایرنا، حســین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه کشــورمان به 
منظور شــرکت در اجلاس مجمع جهانی اقتصاد »داووس« تهران را به مقصد 

سوئیس ترک کرد.
مجمع جهانی اقتصاد یک ســازمان غیردولتی ثبت شده در سوئیس است 
که هر ساله با برگزاری نشست تلاش می کند بستر تعامل میان رهبران بزرگ 
اقتصادی، سیاسی و صنعتی جهان را فراهم کند تا از این رهگذر مسیر توسعه 

جهانی هموارتر شود.
به دلیل آنکه جلســات این مجمع در شهر داووس سوئیس برگزار می شود، 

این اجلاس را با نام »اجلاس داووس« نیز می شناسند.
همه گیری کووید - ۱۹ در ســال ۲۰۲۱ باعث لغــو گردهمایی حضوری 
نخبگان عرصه سیاســت و کسب و کار جهان برای شرکت در اجلاس داووس 

شد و نشست امسال نیز با تاخیر در ماه جاری میلادی برگزار شد.

ویژه

تاکید باقری بر توسعه روابط ایران و ازبکستان
معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان همکاری های بلندمدت را باعث 

تحکیم و پایداری پیوندهای منطقه ای برشمرد.
بــه گزارش ایرنا، علی باقری معاون سیاســی وزیر امــور خارجه در دیدار 
فرقت صدیق اف معاون وزیر امور خارجه جمهوری ازبکستان، با اشاره به وجود 
اراده های جدی دو طرف برای توســعۀ روابط فیمابین در همۀ زمینه ها اظهار 
داشت: برای اجرایی شدن تمایل دو کشور در این باره باید روندهای اداری در 

این راستا را سرعت بیشتری بخشید.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه افزود: برای تقویت صلح و ثبات منطقه ای 
و تأمین منافع دو کشــور در زمینه مقابله با تروریســم، مبارزه با قاچاق مواد 
مخدر و موضوعات مشــترک امنیتی در منطقه باید همکاری های فشــرده و 

منسجم و بیشتری داشته باشیم.
باقری با توجه به تحولات و شــرایط جاری در افغانستان تاکید کرد در هر 

شرایطی کشورها نباید از وضعیت مردم افغانستان غافل شوند.
وی ثبات کشورهای همسایه افغانستان را جدای از استقرار صلح و آرامش 
در افغانســتان ندانســت و همکاری های بلندمدت را باعث تحکیم و پایداری 

پیوندهای منطقه ای برشمرد.
معاون وزیر امور خارجه جمهوری ازبکستان نیز در این دیدار ضمن تأکید 
بر علاقه مندی کشــورش به توسعه روابط با ایران به ویژه در بخش های حمل 
و نقل، تجارت و بهره گیری از بندر چابهار برای تســهیل و افزایش صادرات و 
واردات متقابل، اظهار داشــت: مسیرهای سنتی و پیشین پاسخگوی نیازهای 

حوزه امنیت غذایی نبوده و یافتن مسیرهای جایگزین الزامی می نماید.

تاکید ایران و ترکیه بر ضرورت همکاری
 برای مدیریت منابع مشترک آبی

معاون وزیر امور خارجه ترکیه با معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور 
خارجه دیدار و رایزنی کرد.

به گزارش ایســنا، »فاروق کایماکچی« معاون وزیر امور خارجه ترکیه در 
حاشیه اجلاس معاونان وزیران سازمان همکاری اقتصادی اکو با مهدی صفری 
معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه دیدار و در خصوص گسترش 

روابط دوجانبه و همکاری های چندجانبه مذاکره و تبادل نظر کرد.
معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه کشــورمان در این دیدار 
با اشــاره رشــد قابل توجه حجم روابط تجاری و اقتصادی ایران و ترکیه در 
ســال ۱۴۰۰، بر اهمیت تقویت بیش از پیش روابط دوجانبه و همکاری های 
منطقه ای دو کشــور تاکید و آمادگی جمهوری اســلامی ایران برای افزایش 
همکاری ها در حوزه های بانکی، تجارت، حمل و نقل، ترانزیت، انرژی، بهداشت 

و فناوری های نوین و دانش بنیان با ترکیه را اعلام داشت.  
معاون وزیر امور خارجه ترکیه نیز با تاکید بر اهمیت روابط دو کشــور در 
زمینه های مختلف، مراتب آمادگی ترکیه برای توسعه روابط با ایران و افزایش 
همکاری ها در چارچوب ســازمان های منطقه ای و چندجانبه از قبیل سازمان 

اکو را اعلام داشت.
در این دیدار طرفین با اشــاره به تغییرات آب و هوایی و خشکســالی، بر 
ضرورت همکاری کشورهای منطقه برای حفاظت از محیط زیست و مدیریت 

منابع مشترک آبی تاکید کردند.

تاثیر میانجی گری بر خروج مذاکرات برجامی
 از بن بست

یک استاد دانشــگاه گفت: به میانجی گری ها در مذاکرات هسته ای و برجام 
باید خوش آمد گفت، اما حل مساله برجام و بازگشت به این توافق لزوما به وجود 
میانجی گرها مربوط نیســت بلکه باید دو طــرف اصلی یعنی ایران و آمریکا در 

نهایت به یک فرمول مرضی الطرفین دست یابند.
مهدی ذاکریان در گفت وگو با ایسنا درباره میانجی گری های متعدد در بحث 
هسته ای و برجام توسط برخی کشورهای منطقه و اروپایی و تاثیر آنها بر خروج 
از بن بست به وجود آمده در مذاکرات گفت: تعدادی از همسایگان ایران بسیار 
خوب هســتند که تعامل و ارتباط فرهنگی و تاریخی هم با ایران داشته و دارند 
و تلاش کردند همواره در دوره های مختلف مسایل ایران با سایر کشورها را حل 
کنند. عمان و قطر از این دســت کشورها هستند و یا الجزایر در گذشته تلاش 
داشــت با میانجی گری با توجه به مشــکلاتی که ایران داشت در این مسیر به 

تعامل و حل مسایل میان ایران و کشورهای دیگر کمک کند.
وی گفت: معتقدم میانجی گری حرکتی مثبت و در چارچوب منشور سازمان 
ملل در فصل ششــم و مورد تایید است، از این رو حرکتی مشروع و بین المللی 
است. اما شاهد هستیم که ایران در فرصت هایی که از این دست ایجاد می شود 
نهایــت بهره را نمی برد. این عدم بهره مربــوط به تمام دولت های قبلی و فعلی 
است.   وی معتقد است: متاسفانه در مسایل و مشکلاتی که با کشوری در منطقه 
یا در فرامنطقه داریم، دائم دنبال مقصر یابی هستیم اما این راه درستی نیست 
بلکه باید به سمت حل مساله برویم. ایران بدون توجه به بسترهای منطقه ای و 
بین المللی نمی تواند عمل کند. از این برای آنچه در حد و اندازه یک تفاهم نامه 
است نباید تقاضای بیشتری داشته باشیم یا بخواهیم از این طریق تمام مشکلات 
را یکجــا حل کنیم. می توان برای دریافت ضمانــت در برجام به جای ضمانت 
خواســتن از دولت و کنگره، این طور بخواهیم که اگــر آمریکا دوباره از برجام 
خارج شد، برای ایران امتیازاتی پیش بینی شود یا مجازاتی برای ایران در قبال 
عقب نشــینی از تعهداتش تعیین نشود. این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: به 
طور کلی وجود میانجی خیلی موثر اســت اما به نتیجه رسیدن در مساله مورد 

نظر به همکاری ایران و طرف مقابل بستنگی دارد.
ذاکریان تصریح کرد: متاسفانه به نظر می آید طرف مقابل یعنی آمریکا خیلی 
وقت اســت که دیگر تمایل فوری برای حل مســاله ندارد. به نظر آمریکا سایر 
مسایل و مشکلاتش در منطقه و دیگر نقاط دنیا را توانسته با حضور کشورهای 
دیگر مدیریت کند و عدم حضور ایران در منطقه و در رویدادهای آن در زمانی 
طولانی کم کم، منطقه و تعاملاتش را به ادامه مســیر بدون حضور ایران سوق 
می دهد و این برای اعتبار و آینده ایران به ویژه در سطح منطقه خوب نیست.

وی بــا بیان این که به نظر می آید وجود ایران با تهدید اتمی که اســراییل و 
عربستان در منطقه به شــدت دنبال آن بوده و هستند چندان از منظر آمریکا 
غیرقابل پذیرش نیســت و برای مهار ایران این سناریو هم چنان روی میز است 
اظهار عقیده کرد: رویکرد اتخاذ شــده توسط دولت خواسته یا ناخواسته به این 
سناریو کمک می کند. متاســفانه در تحلیل ها و اخبار و گزارش ها این طور به 
نظر می آید که عدم توافق با ایران و احیا نشدن برجام ضرر زیادی برای جامعه 
جهانی ندارد. این اســتاد دانشــگاه تاکید کرد که اگر می خواهیم در مسایل و 
مشکلاتی که با آنها در سطح منطقه و جهانی رو به رو هستیم به نتیجه برسیم 
نیاز داریم تا هم صدایی بیشتر و بهتری  را در سطح مقامات عالی رتبه و نیز سران 
کشور  و دولت با مردم شاهد باشیم اظهار کرد: نباید فراموش کرد که موفقیت و 
مدیرست سیاست داخلی تضمین کننده موفقیت و برتری ما در سیاست خارجی 
است. وی ادامه داد: متاسفانه در یکی دو ماه اخیر که بحران اوکراین اتفاق افتاد 
شاهد برخی صحبت ها و مواضع از سوی برخی افراد بودیم که بازتاب خوبی در 

جامعه جهانی نداشت.

دیپلماسی

رویداد

دیدگاه

نخست وزیر رژیم صهیونیســتی با ادعای 
اینکه رئیس جمهوری آمریکا تصمیم گرفته نام 
سپاه را در فهرست تروریستی نگه دارد، گفت 

که از این تصمیم او مطلع بوده است.
به گزارش ایســنا، نفتالی بنت نخست وزیر 
رژیم صهیونیســتی مدعی شــد که جو بایدن 
رئیس جمهور آمریکا ماه گذشته به او گفته بود 
که قصد دارد نام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
را در فهرست آمریکا از سازمان های تروریستی 

خارجی حفظ کند.
به نوشــته روزنامه تایمز آو اســرائیل، بنت 
همچنین گفت که بایدن در جریان گفت وگوی 
تلفنــی که ایــن دو در ۲۴ آوریــل با یکدیگر 
داشته اند درباره تصمیم نهایی خود درخصوص 
 سپاه پاســداران با او صحبت کرده اما خواسته 

است که فعلا این تصمیم علنی نشود.
نخست وزیر رژیم صهیونیستی همچنین از 
این تصمیم جو بایدن قدردانی و او را »دوست 
حقیقی اســرائیل توصیف کرد که به امنیت و 

قدرت آن متعهد است.«
بنابر این گزارش، بنت این اظهارات را پس از 
آن بیان کرده است که نشریه پولتیکو دیروز در 
گزارشی به نقل از یک مقام ارشد غربی مدعی 
شــد که رئیس جمهور آمریکا تصمیم خود در 
رابطه با درخواســت ایــران مبنی بر حذف نام 
سپاه پاسداران از فهرســت تروریستی آمریکا 
گرفته است و پاســخ او به این خواسته منفی 
اســت. همچنین یائیر لاپید وزیر امورخارجه 
رژیم صهیونیستی پس از انتشار این گزارش با 
انتشار یک توئیت از جو بایدن و دولت او برای 

اتخاذ این تصمیم تشکر کرد.
ند پرایس ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
در پاسخ به سوالی درباره ادعای پولیتیکو مبنی 
بر تصمیم جو بایدن رئیس جمهوری آمریکا در 
خصوص نگه داشتن نام سپاه در فهرست موسوم 
به سازمان های تروریستی خارجی، با بیان اینکه 
بارها در این باره از او سوال شده است، ادعا کرد: 
می خواهیم شاهد بازگشت متقابل به پایبندی 
به برجام باشــیم زیرا این امر در راستای منافع 
ملی آمریکا اســت. وی افزود که لغو تحریم ها 
با بازگشت به پایبندی به برجام محقق خواهد 
شــد و این موضوع با همتایان ایرانی از طریق 

متحدان اروپایی درحال بررسی است.
ایــن مقام وزارت خارجــه آمریکا ادعا کرد: 
همچنیــن گامهای هســته ای که ایــران اگر 
تصمیم بگیرد به پایبنــدی به برجام بازگردد، 
باید انجام دهد، موضوع گفتگوها در وین بوده 
است. ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا ادامه 
داد: مذاکرات در وین تنها بر مســاله هسته ای 

متمرکز شده اند.
این مقام دولت بایدن مدعی شد: اگر ایران 
بخواهد در مورد موضوعاتی که خارج از برجام 
هستند گفتگو کند ما آماده ایم در این گفتگوها 
شــرکت کنیم البته ایران باید آماده باشــد به 
نوبه خود امتیاز بدهد. وی درباره ترور شــهید 
سرهنگ حسن صیاد خدایی در تهران در مقابل 

منزلش گفت: ما گزارش ها را مشاهده کرده ایم. 
ما هیچ نقش و دخالتی در کشــتن )ترور( این 

فرد نداشته ایم.
به گزارش ایسنا، پس از آنکه مذاکرات وین 
که از زمان روی کار آمدن دولت بایدن در سال 
۲۰۲۱ در راستای احیای توافق هسته ای و لغو 
تحریم های ایران از طریق بازگشــت آمریکا و 
ایران به پایبندی کامل به توافق هسته ای آغاز 
شــد، در پی برخی تحولات اخیر در مناسبات 
سیاسی بین المللی و زیاده خواهی های آمریکا، 
این مذاکرات به حالت تعلیق درآمد و گزارشاتی 
مبنی بر این منتشر شــد که درخواست ایران 
برای حذف نام ســپاه پاســداران از فهرســت 
تروریســتی آمریکا به یکی از موانع بر سر راه 

حصول توافق در وین تبدیل شده است.
از آن زمان لابی های صهیونیستی در آمریکا 
و برخــی مقامات و قانونگــذاران آمریکایی در 
تلاش برای جلوگیری از شــکل کیری هر گونه 
توافق جدید میان تهران و واشنگتن به مخالفت 
با احتمال حذف نام سپاه از فهرست تروریستی 
آمریکا پرداختند و از هیچ اقدامی در این مسیر 

فروگذار نکردند.
اتفاق قابل پیش بینی

کوروش احمدی دیپلمات ســابق ایران در 
سازمان ملل در گفتگو با »انتخاب« درباره این 
گزارش اظهار داشت: »اگرچه این خبر رسمی و 
قطعی نیست، ولی خبر غیر منتظره ای هم نبود. 
چرا که روشن شده که توجیه چنین اقدامی در 
عرصه سیاست داخلی امریکا برای دولت بایدن 
بسیار دشوار شده است و دولت بایدن با مشکل 
می تواند موافقــت کنگره را با چنین تصمیمی 
جلب کند.«این کارشــناس مسائل بین الملل 

افزود: »همچنین، ســنای آمریکا حدود ســه 
هفته پیش مصوبه غیر الزام آوری داشت، مبنی 
بر این که سپاه نباید از لیست تروریسم حذف 
شود. در بین ۶۲ سناتور که به این مصوبه رای 
موافق دادند، نام ۱۶ سناتور دموکرات هم دیده 
می شــد. این امر شــرایطی را در داخل امریکا 
فراهم کرده که بایدن برای برداشــتن سپاه از 
این لیست باید هزینه زیادی پرداخت کند. در 
واقــع به نظر می آید که از یکــی دو ماه پیش 
دولت امریکا تصمیم خود را گرفته بوده است. 
کما اینکه در گزارش پولیتیکو هم عنوان شده 
که در ۲۴ آوریل یعنی یک ماه پیش، بایدن به 
بنت خبر داده بود که قصد خارج کردن ســپاه 
از لیست FTO را ندارد و بنت هم طی توئیتی 
به محتوای گفتگوی تلفنی خود با بایدن در این 
مورد اشاره و از او تشکر کرده بود که ملاحظات 

امنیتی اسرائیل را در نظر می گیرد.«
احمــدی با بیــان اینکه اگــر همانطور که 
پولیتیکــو عنوان کرده تصمیــم نهایی گرفته 
شــده باشــد، زمینه و احتمالش وجود داشته 
است، گفت: »طبعا اسرائیل هم در اعمال فشار 
در ایــن رابطه به عنــوان عامل خارجی، نقش 
مهمی داشــته است. چراکه فشــار ها به دولت 
بایدن علاوه بر بعد داخلی که به کنگره و جامعه 
سیاسی امریکا مربوط می شد، یک بعد خارجی 
هم داشــت که به فعالیت عوامــل منطقه ای 
مربوط می شــود. نه تنها اسرائیل بلکه احتمالا 
برخی کشــور های عربی هم مخالف برداشــته 
شــدن سپاه از این لیست بوده و هم به صورت 
مستقیم و هم از طریق تاثیر روی دموکرات های 

کنگره، در این قضیه قطعا نقش داشته اند.«
وی ادامه داد: »در مجموع می توان احتمال 

داد که در حال حاضر بحث مربوط به ســپاه و 
لیســت FTO را باید تمام شده تلقی کنیم و 
امیدوار باشیم که طرفین بتوانند یک راه دیگری 
پیدا کنند تا به نحوی برجام، منتفی شده تلقی 
نشود و از راه ها و ابتکارات دیگری بتوان برجام 
را احیا کرد. در گذشته این کار شد به این شکل 
کــه تحریم هایی که ســال ۹۴ درمورد نیروی 
قدس و ســپاه برقرار بود، مانع از نهایی شدن 
برجام نشــد. البته در آن زمان سپاه در لیست 
FTO نبود، بلکه نیروی قــدس از ۲۰۰۷ در 
لیست گروه های تروریستی وزارت خزانه داری 
آمریکا قرار داشت. سپاه نیز به نحوی گسترده و 

به صورت کامل تحت تحریم بود.«
وی تاکید کرد: »باید توجه داشته باشیم که 
با توجه به منقضی شــدن تدریجی بسیاری از 
محدودیت های برجام علیه ایران تا سال ۲۰۲۵ 
و بسیار موارد دیگر احیای این توافق بیشتر به 

سود ایران خواهد بود.«
این تحلیلگر سیاست خارجی ضمن تاکید 
بر اینکه یکی از دلایلی که ترامپ و پمپئو سپاه 
را در لیســت FTO گذاشتند ایجاد یک مانع 
سیاسی برای دولت بعدی بود، گفت: »متاسفانه 
باید بگوییم که اگر این خبر های جدید درست 
باشد، ترامپ و پمپئو در این کار موفق شدند و 
یک مانع جدی بر ســر راه احیای برجام ایجاد 
کردنــد. ایران و امریکا هــر دو با توجه به این 
ملاحظــات، در اقدامات بعــدی باید به تلاش 
برای یافتــن راه حلی ادامــه دهند.«احمدی 
همچنیــن درباره آنچه رویتــرز به نقل از یک 
منبع دیپلماتیک اروپایی اعلام کرده است که 
پس از سفر مورا به تهران، ایران و امریکا متعهد 
به ازسرگیری مذاکرات نشــده اند، اظهار کرد: 

»بعد از ســفر مورا اتحادیه اروپا و آقای بورل از 
این جهت که مذاکرات از بن بست خارج شده 
اســت و به زودی از سر گرفته می شود، اظهار 
خوشحالی کردند. اما همان موقع هم مشخص 
بود و در گفتگوی پیشین با شما، مطرح کردم 
که نشانه ای حاکی از اینکه این ابراز خوشحالی 
اروپا پایه و اساســی داشته باشــد را مشاهده 
نمی کنیم. همزمــان با این تحــولات، وزارت 
خارجه امریکا هم صحبت های مثبتی نمی کرد 
و با ابتکارات اروپا برخوردی منفی داشــت. در 
صورتــی که اگر قرار بود تحول مثبتی شــکل 
گیرد، ایران و امریکا باید به صورت غیر مستقیم 
مذاکره می کردند و اقداماتی انجام می دادند. به 
بیانی دیگر صحبت های مقامات وازرت خارجه 
امریکا نشــان داد که با اتحادیه اروپا هماهنگ 

نیستند.«
این دیپلمات پیشــین افــزود: »با توجه به 
شرایط بین المللی، به خصوص جنگ اوکراین 
و همچنین بازار نفت و انرژی، ظاهرا اروپا بسیار 
اشتیاق داشــته و دارد تا بتواند نظرات ایران و 
امریکا را به یکدیگر نزدیک کند، بلکه با احیای 
برجام و با وارد شدن نفت ایران به بازار، تحول 
مثبتی در بازار شکل گیرد. اروپا علاقه خود را 
داشــت و از طریق اقدام بورل و سفری که مورا 
به تهران داشت، تلاش کرد، ولی از نظر خروج 
یا عدم خروج ســپاه از لیســت FTO، ظاهرا 

نتیجه ای گرفته نشده است.«
وی در پاسخ به ســوالی در مورد دورنمای 
تحــولات مربوط بــه برجام گفــت: »تولین 
گردنه ای که باید از آن عبور کنیم، نشســت ۵ 
ژوئن شــورای حکام است. باید دید با توجه به 
عدم پیشــرفت در مذاکرات و ادعا های آژانس 
در مورد سه یا چهار سایت اعلام نشده، آژانس 
چگونه گزارشی خواهد داد و کشور های غربی 
چگونه واکنشی نشان خواهند داد. متاسفانه به 
رغم روابط تیره بین روســیه و غرب، به مسکو 
هم نمی توانیم زیاد متکی باشیم چرا که مسیر 
استفاده از مکانیسم ماشــه در شورای امنیت 

همچنان برای غرب باز است.« 
ســعید خطیب زاده ســخنگوی وزارت امور 
خارجه ایــران به تازگی درباره مذاکرات احیای 
توافق هسته ای ۲۰۱۵ گفت: باید پایه های فشار 
حداکثری که ترامپ علیه ایران کار گذاشته از 
بین برود. چرخه انتفاع اقتصادی ایران از برجام 
به صورت کامل لحاظ شــود. خطیــب زاده با 
انتقاد از رویه دولــت آمریکا افزود: ما تاکید بر 
این داریم که قوانین داخلی و سیاســت داخلی 
آمریــکا و انتخابات پیــش رو در آمریکا نمی 
تواند تعییــن کننده نتیجه گفت وگوها در وین 
باشد. آنها حقوق بین الملل را نادیده می گیرند 
و سعی می کنند مســائل را به مسائل داخلی 
کشورشان گره بزنند. سخنگوی وزارت خارجه 
همچنین تاکید کرد: ایران مســیر فعالیت های 
صلح آمیز هسته ای خود را با قدرت بدون توجه 
به شانتاژ های سیاسی و رسانه ای و خرابکاری ها 

ادامه می دهد.

سپاه احتمالا در لیست واشنگتن می ماند

ذوق بنت از تصمیم بایدن

سخنگوی سازمان انرژی اتمی خبر داد

مذاکره با روسیه برای توسعه فاز ۲ و ۳ نیروگاه اتمی بوشهر

گروسی تاکید کرد

مرحله سخت گفت و گوهای ایران و آژانس 

سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران گفت: 
ایران و روسیه روابط اقتصادی خوبی دارند و 
برای توسعه فاز ۲ و ۳ نیروگاه اتمی بوشهر در 

حال مذاکره با روسیه هستیم.
به گــزارش ایرنا، »بهــروز کمالوندی« در 
حاشــیه نشســت مشــترک »جواد اوجی« 
وزیــر نفت ایران و »الکســاندر نواک« معاون 

نخســت وزیر فدراسیون روســیه با اشاره به 
اینکه روابط ایران و روسیه به ویژه در موضوع 
هسته ای بسیار خوب است، افزود: ما با روسیه 

در مورد توسعه فاز ۲ و ۳ نیروگاه اتمی بوشهر 
در حال مذاکره هستیم.

وی ادامه داد: چــون این موارد پروژه های 

بزرگی هستند به ســرمایه گذاری زیادی نیاز 
دارند. کمالوندی تاکید کرد: از همین رو،  باید 
موضوعات مالی را در نظر داشــته باشیم و در 

همین راستا با روسیه مذاکره می کنیم.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه ســفر معاون 
نخست وزیر روســیه و هیات همراه در زمینه 
توســعه اقتصــادی در همه زمینه ها اســت، 
گفت: ایران و روســیه روابط هسته ای خوبی 
با هم دارند و می خواهیم برای توســعه روابط 

هسته ای مذاکره کنیم.

رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی روز چهارشــنبه ادعــا کرد که 
مذاکرات با ایران بــه منظور پایان دادن به بن 
بست طولانی مدت درباره توضیح منشا »ذرات 
اورانیوم غنی شــده یافته شــده در تاسیسات 
قدیمی اعلام نشده«، در نقطه »بسیار دشواری« 
قرار گرفته است. به گزارش ایرنا از خبرگزاری 
رویتــرز؛ مدیر نهاد هســته ای ســازمان ملل 
متحد در مجمع جهانی اقتصاد در داووس ابراز 
امیــدواری کرد که از فاصله زمانی میان اکنون 
تا هنگامی که قرار اســت این گزارش پیش از 

برگزاری نشست ســه ماهه این سازمان در ۶ 
ژوئن )۱۶ خرداد ماه( در اختیار شــورای حکام 

قرار گیرد، استفاده بهینه شود.
محمد اســلامی رئیس سازمان انرژی اتمی 
گفته اســت: نفوذ سیاسی و لابی گری نباید در 
تصمیمات آژانس اثر بگــذارد و ایران و آژانس 
باید در یک مســیر کاملا حرفــه ای و رفتار در 
چهارچوب کارشناسی مسائل را دنبال کنند و 

جای هیچ گونه سیاسی کاری نیست.
 گروسی در ۲۰ اردیبهشت ماه هم زمان با 
سفر انریکه مورا معاون دبیرکل سرویس اقدام 

خارجی اتحادیه اروپا به تهران، از طریق ویدئو 
کنفرانس در پارلمــان اروپا گفت که همچنان 
امید به دســتیابی به توافق در روند مذاکرات 
ویــن وجود دارد. ما هنوز امیدواریم که توافقی 
در بازه زمانی معقولی، حاصل شود، اگرچه باید 
این واقعیت را بپذیریم که پنجره فرصت هر آن 
ممکن است بسته شود. دور هشتم مذاکرات رفع 
تحریم ها که از ششم دی ماه سال گذشته آغاز 
شــد، از ۲۰ اسفند ۱۴۰۰ به پیشنهاد مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا، وارد دوره تنفس 
شــده و مذاکره کنندگان برای مشــورت های 

سیاسی به پایتخت های کشورهایشان بازگشته 
اند. قریب به اتفاق کشورهای مشارکت کننده 
در گفت  وگوها، خواهان جمع بندی ســریع تر 
مذاکرات هستند اما دستیابی به توافق نهایی در 
انتظار تصمیمات سیاسی ایالات متحده آمریکا 
در خصــوص چند موضــوع باقی مانده مهم و 
کلیدی است. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
در بخش دیگری از اظهاراتش ادعا کرد: در چند 
ماه گذشته توانستیم آثار اورانیوم غنی شده را 
در مکان هایی شناســایی کنیم که ایران هرگز 
به عنوان مکان هایی که هر گونه فعالیتی در آنها 

صورت گرفته، اعلام نکرده است. وی بر همین 
اساس مدعی شــد که ایران به اندازه کافی در 
مورد فعالیت های هسته ای خود شفاف نیست.

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی از ۲ 
سال پیش ادعاهایی را درباره آنچه فعالیت های 
هسته ای اعلام نشــده در مکان هایی در ایران 
خواند، مطرح کرده اســت. دو طرف اسفند ماه 
سال گذشــته در پی سفر گروســی به تهران 
توافق کردند تا مســائل ادعایی بر اساس نقشه 
راه مشخصی ظرف مدت حداکثر سه ماه حل 

و فصل شود.

امیر قطر و نخســت وزیر انگلیس در بیانیه ای مشترک 
از تمام طرف ها در مذاکرات هســته ای خواســتند تا از 

فرصت موجود برای دستیابی به توافق استفاده کنند.
به گزارش ایســنا، تمیم بن حمــد آل ثانی امیر قطر 
و بوریس جانسون نخســت وزیر انگلیس که روز گذشته 
۲۴ مــاه مــه در لندن بــا یکدیگر دیــدار کردند پس از 
گفت وگوهای خود یک بیانیه مشــترک منتشــر و در آن 
بر مواضع خود درخصوص موضوعات دوجانبه، بین المللی 

و منطقــه ای تاکید کردند. در بخشــی از ایــن بیانیه که 
روی وب ســایت رســمی دولت انگلیس قرار گرفته، در 
رابطه با ایران آمده اســت: ایــن دو رهبر بر لزوم افزایش 
همکاری هــای بین المللی به منظور دســتیابی به ثبات، 
امنیت و رفاه در خاورمیانه تاکید کردند، نقش دیپلماسی 
قطــر در این تلاش ها را مــورد تائید قرار دادند و حمایت 
خود را از طرح هــای ابتکاری گفت وگوهــای منطقه ای، 

ازجمله با ایران اعلام کردند.

رویترز نوشت که پس از سفر انریکه مورا مذاکره کننده 
اتحادیه اروپا به تهران، یک منبع دیپلماتیک اروپایی گفت 
که هیچ یک از طرفین )ایران و آمریکا( متعهد به از سرگیری 
مذاکرات نشده اند و دستیابی به مصالحه در بحث سپاه غیر 

محتمل است، البته اگر نگویم غیرممکن.
به گزارش ســرویس بین الملل »انتخاب«، در ادامه این 
مطلب آمده اســت:  این منبع گفت: »آمریکایی ها تا دو ماه 
پیش بسیار پر سر و صدا بودند و می گفتند زمان رو به اتمام 

اســت و ما باید به توافق برســیم. اما از ماه مارس ... به نظر 
می رســد دیگر عجله ندارند.« یک منبع دیپلماتیک غربی 
تصریح کرد که اینکه احیای این توافق در نهایت یک تصمیم 
سیاسی است. این منبع افزود: این یک قضاوت سیاسی است.
وی افزود: این توافق قبلًا مزایای اصلی خود را از دســت 
داده، اما همیشــه می توانید اســتدلال کنیــد که مواردی 
همچنان در برجام وجود دارد که آن را از »هیچ«، سودمندتر 

کند.

اما و اگر درباره نتیجه سفر مورا به تهراندرخواست قطر و انگلیس برای به نتیجه رساندن مذاکرات وین

زهرا زمردی در یادداشتی برای دیپلماسی 
ایرانی  نوشــت که  ۲۰ می ۲۰۲۲ ســرانجام 
قطر موفق شد قراردادی بلندمدت به¬منظور 
صادرات گاز مایع )LNG( با آلمان به عنوان 
بزرگترین اقتصــاد اروپایی امضا کند. پیش از 
ایــن مذاکرات متعدد قطر و آلمان به ســبب 
 LNG عدم توافق حول صــادرات بلندمدت
بــه آلمان و نبــود زیرســاخت¬های لازم به 
توافقاتی قطعی منجر نشــده بــود. با  حمله 
روسیه به اوکراین و تلاش دولت¬های غربی 
برای کاهش گاز صادراتی از روســیه و تحریم 
و تضعیف مســکو، دوحه توانست به قراردادی 
بلندمدت و ارزشمند با آلمان دست یابد. بدین 
ترتیب سؤال مطرح این است که توافق قطر-
آلمان حول صادرات گاز مایع قطر و ساخت دو 
پایانــه LNG در آلمان دربردارنده چه نکات 
ضمنی است؟ در دوران جنگ سرد و از زمان 
ریاســت جمهوری ریــگان در ایالات متحده، 
واشــنگتن به وابستگی اروپا به نفت و به ویژه 
گاز روسیه هشدار داد. پس از فروپاشی شوروی 
و وقفه در صادرات گاز متعاقب با بحران¬های 
۲۰۰۵ و ۲۰۰۷ میلادی در اوکراین و به ویژه 

اشغال کریمه در سال ۲۰۱۳ از سوی روسیه، 
بارها تــلاش به منظور کاهش وابســتگی به 
گاز روسیه در دســتورکار دولت های اروپایی 
قرار گرفت. اما با توجه به تســلط روســیه بر 
مسیرهای انتقال گاز و کشورهای صادرکننده 
گاز در آســیای مرکزی و به یمن تحریم های 
گسترده علیه ایران، موفقیتی برای دولت های 
اروپایی به منظور ســاخت خطــوط لوله ای 
مستقل از روسیه که بتواند نیازهای روزافزون 

اروپا را تأمین کند، حاصل نشد. 
با حمله روســیه به اوکرایــن بحث حول 
وابســتگی دولت های اروپایی به گاز روسیه و 
اهرم قدرت انرژی مسکو در برابر غرب باردیگر 
شدت گرفت. با توجه به اینکه آلمان به عنوان 
بزرگترین قدرت اروپایی حدود ۵۵ درصد گاز 
وارداتی خود را از روســیه و از طریق خطوط 
لوله مختلف تأمین می کند، بیش از هر کشور 
دیگر برای یافتن جایگزینی برای گاز روســیه 

تحت فشار قرار گرفت.
 قطر به عنوان سومین دارنده منابع گازی 
پس از روســیه و ایران و یکــی از مهم ترین 
صادرکنندگان گاز مایــع در جهان در غیاب 

ایران درصدد برآمد علاوه بر کنترل بازار شرق 
آسیا )حدود 8۰ درصد گاز وارداتی کشورهای 
شرق آسیا چون کره جنوبی، چین، ژاپن، هند 

و...( کنترل بازار اروپا را نیز به دست گیرد.  
لازم به ذکر اســت پیش از قــرارداد میان 
دوحه برلیــن، گاز مایع قطر به کشــورهای 
اروپایی چون بریتانیا و ایتالیا صادر می شــد. 
در رابطه بــا توافق قطر با آلمــان و تأکید و 
اصرار دوحه بر قــراردادی بلندمدت می توان 
بــه نکات ذیل اشــاره کــرد: اول آنکه انتقال 
گاز از طریق خطوط لوله مزایای بســیاری به 
نسبت LNG دارد. به عبارت دیگر انتقال گاز 
از طریق خطوط لولــه پایایی و ثبات طولانی 
مدت در انتقــال انــرژی و در نتیجه امنیت 
انرژی را تضمین مــی کند. همچنین واردات 
گاز از طریق خطوط لوله به نســبت گاز مایع 
ارزان تر اســت و حجم میــزان گاز صادراتی 
از طریق خطوط لوله به مراتب بیشــتر است. 
درنهایت باید به میــزان آلودگی کمتر انتقال 
گاز از طریق خطوط لوله نیز اشــاره کرد. دوم 
آنکه با توجه به مزایای ساخت خطوط لوله و 
هزینه های هنگفت صادرات LNG دولت قطر 

تنهــا درصورت قــرارداد و ضمانتی بلندمدت 
تمایل به ارســال گاز مایع بــه آلمان را دارد. 
این مسئله به دو موضوع مهم بازمی گردد. با 
توجه به موقعیت ژئوپلیتیک ایران و درصورت 
لغو تحریم ها و ورود سرمایه گذاری خارجی در 
حوزه گازی، ایران بزرگترین رقیب گازی قطر 

و البته روسیه در اروپا می شود. 
علاوه بر ایران، جنگ اوکراین ســرانجام به 
پایان میرســد و احتمال بازگشــت روسیه به 
جامعه بین الملل و متعاقب با آن ازســرگیری 
انتقال گاز از طریــق خطوط لوله وجود دارد. 
بنابرایــن قراردادی بلندمــدت ضمانتی برای 

دوحه در راستای کنترل نسبی بازار بزرگترین 
قدرت اروپایی است.

و درنهایت اینکه شــرایط منطقه ای و بین 
المللی فرصتی بی بدیل اقتصادی و سیاسی را 
در اختیار دوحه قرار داده است. به بیان دیگر 
باتوجه به موقعیت ژئوپلیتیک ایران و خطوط 
لوله گازی روسیه به اروپا، تنها همزمانی جنگ 
روســیه علیه اوکراین و تحریم های گسترده 
علیه ایران این امکان را به قطر داده است که 
نه تنها بازار مهم شرق آسیا را از آنِ خود کند 
بلکه به صورت تدریجی بــازار اروپا را نیز در 

کنترل خود درآورد.

قطر در مدار ارتقای جایگاه منطقه ای و تثبیت موقعیت جهانی


